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Ringiraha kehtestamine toetab huviharidust
Kultuuriminister Laine Jänes loodab, et uus ringirahasüsteem suurendab ka laulupeol osalevate koolinoorte arvu.

Marika 
Schasmin,
Avinurme 
keskkooli huvijuht
Hetkel on meie 
kooli 260 õpilasest hõivatud huviringi-
dega umbes 180. Kuna meil on aga 
laulukoor kohustuslikus tunniplaanis 
kirjas, siis tegelik vabatahtlik hõivatus 
on tunduvalt väiksem. Huvialaringidest 
on väga populaarsed näiteringid, 
spordis kergejõustiku, suusatamise, 
korv- ja võrkpalli treeningud. Ringira-
ha süsteem tooks meile kindlasti lee-
vendust, sest soov ringides osada on 
tunduvalt suurem. Suurim probleem 

on tantsuringidega. Kuigi meil on rah-
vatantsuring, on suur nõudlus ka peo-
tantsu ja muude tantsustiilide järele, 
mida me rahapuudusel pole saanud 
käima lükata. Samuti soovivad noored 
tehnikaringi loomist. Algklasside ja 
gümnaasiumiosa õpilaste hõivatus on 
küll hea, kuid põhikooli õpilastele 
mõeldud huviringide jaoks on kindlas-
ti raha vaja. Loodetavasti uue seaduse 
jõustudes kasvab huviringides osaleja-
te arv just 11-16aastaste õpilaste hul-
gas umbes 25%. Samas võib raha jao-
tamine erinevate huviringide vahel al-
guses tekitada mõneti segadust.

Kommentaar

Eestis elab 6–19aastaseid  
212 000. 
Neist umbes 50% on hõivatud  
huvitegevusega.
Eesmärk on, et vähemalt 75%  
lasteks käis huviringides.

Oluline teada!
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Vabaduse 
toetuseks
Fareed Zakaria ütleb oma raamatus 
„Vabaduse tulevik”, et Ameerikas 
on hakanud domineerima lihtsa-
meelne rahvalikkus, mis peab legi-
tiimsuse aluseks populaarsust ja 
avatust. Selle tulemusena on 
Ameerika läinud ohtlikult tasakaa-
lust välja – demokraatiat on juurde 
tulnud, vabadust aga mitte. 

1960–70ndatel sattusid Amee-
rikas löögi alla mitte ainuüksi par-
teid, vaid ka riik ja tema toimimine. 
Nimelt viis demokratiseerimine 
selleni, et kõik saavad lõputult osa-
leda kõikide asjade üle käivatel re-
ferendumitel ja debattidel, ükski 
otsus pole lõplik ega püsiv. Täna 
hindavad asjaosalised seda ise 
ebaõnnestumiseks, sest avaliku 
eliidi asemel on mängu juhtimas 
varjatud eliit (lobbygrupid eeskätt), 
kelle üle, erinevalt avalikust, kont-
roll puudub. 

Eesti on märksa lühema ajaga 
jõudnud sarnasesse punkti. Mulle 
meenus Zakaria kirjeldus viimastel 
nädalatel, kui vaatasin, kuidas kõik 
mõnuga kotivad oma riigi parla-
mendiliikmeid. Olen nõus, et 
Toompeal on inimesi, kes ei peaks 
sinna saama ja kes käituvad ruma-
lalt. Kuid ma ei nõustu, et valima-
tult halvustatakse neid inimesi, kes 
on vabadel valimistel kandidaatide-
na meie kõigi ees olnud. 

Viimastel nädalatel on paljude 
tähelepanu võitnud ka Vabadus-
sammas. Mina, nagu paljudki, väl-
jendasin oma seisukohta annetust 
tehes ning selle toetuseks allkirja 
andes. Kuid mind teeb kurvaks 
mõnede inimeste püüd pisut enne 
lõppu pidurit tõmmata ning venita-
da seda protsessi veel 10 aastat ja 
korraldada veel mitu konkurssi – 
viimane oli alles seitsmes ju. 

Zakarialt laenates: „Demokraatia 
on vabade inimeste parim välja-
mõeldis kooseksisteerimiseks”. Är-
me siis keera seda selliseks, kus 
iga järgmine populaarsusküsitlus 
on eelmisest tähtsam ja riiki juhi-
takse õhtuste uudiste või portaali 
klikkide arvu järgi. Teeme midagi 
ka ära – näiteks tasume oma võla 
nende ees, kes on Eestit kaitsnud, 
ja austame ka oma riiki. Arvan, et 
järeltulevad põlved ei pahanda. 

Kristen Michal,
Reformierakonna 

peasekretär

Koalitsioonilepingu ühe 
punkti ja Reformierakonna 
valimislubadusena on plaa-
nis toetada laste osalemist 
huvialaringides 2000 kroo-
niga aastas.

Riikliku ringiraha põhimõte ta-
gaks iga-aastase 2000 krooni 
suuruse pearaha eraldamise 

igale huvikoolis või huviringis osale-
vale kooliealisele lapsele. Sellega loo-
detakse suurendada koolilaste osale-
mist erinevates huvialaringides.

Eesti rahvastikuregistri andmetel 
on hetkel 6–19aastaseid ehk kooliea-
lisi lapsi 212 000. Umbes pooled neist 
on hõivatud huvitegevuses. Ringiraha 
süsteemi eesmärk on saavutada vähe-
malt 75% laste ja noorte hõivatus.

Käivitub lähiaastatel
Valminud eelnõus on ringiraha mõel-
dud aastase pearahana kõikidele las-
tele, kes käivad ükskõik millises hu-
vikoolis, spordiklubis või huviringis 
sõltumata nende omandivormist. 
Sõltumata ka sellest, kas huviring on 

tasuline või tasuta. Rahastamine hak-
kab toimuma läbi omavalitsuste, ra-
ha läheb sihtotstarbeliselt kohalikes-
se omavalitsustesse seal huvitegevu-
ses osalevate laste registreeritud ar-
vu järgi. Lapsevanemal tuleb teha 
taotlus oma elukohajärgsele omava-
litsusele ning sealt suunatakse raha 
huviringile tema lapse osalustasude 
katmise hüvitamiseks, kui ring on ta-

suline. Kui osalustasu huviringis puu-
dub, võib omavalitsus kasutada raha 
huvihariduse edendamiseks, näiteks 
ringidele õppevahendite soetamiseks 
või ringijuhtide, treenerite ja õpeta-
jate töö tasustamiseks. Juhul, kui so-
bivat huvialaringi elukohajärgses 
omavalitsuses ei ole, saab lapseva-
nem ringiraha kasutada naaberlin-
nas või vallas, kus soovitud ring ole-

mas. Ringiraha kasutamine on paind-
lik ka seetõttu, et seda on võimalik 
suunata mitmesse ringi korraga sel 
juhul, kui kahe ringi osalustasu jääb 
alla piirsumma.

420 miljonit krooni
Ühe lapse kohta huvitegevust pak-
kuvale ringile suunatavaks summaks 
on eelnõu kohaselt kuni 2000 krooni 
aastas. Summa võib vastavalt lapse-
vanema soovile jaguneda mitme hu-
viringi vahel, kui laps võtab osa eri-
nevate huviringide tegevusest.

Riigi eelarvestrateegias, mis hõlmab 
aastaid 2008-2011, on planeeritud rah-
vastiku- ja perepoliitika rahastamise 
alla nimetatud aastatel käesoleva eel-
nõu rakendamiseks vajaminevaks sum-
maks 420 miljonit krooni. IETI
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Reformierakonna üheks valimislubaduseks on Virumaa külakeskuste ja teede valgustamine.

Juhtkiri

Saagu Virumaale valgus!
Juba aastakümneid 
Virumaal valitsenud 
probleem: väiksemate 
asulate vähene valgus-
tatus või koguni selle 
puudumine, võib tänu 
Reformierakonnale 
lahenduse saada.

Esimesed sammud on selles 
suunas juba ka astutud. Ma-
jandus- ja kommunikatsioo-

niministeeriumist saadud toetus Vi-
hula valla külakeskuste tänavate val-

gustamiseks on juba käima lükatud. 
Vihula vald, kus Reformierakond 
võimul, on heaks eeskujuks teistele 
omavalitsustele valgustamaks väik-
semaid asulaid.

Kinni mõteviisis
Virumaa üheks suureks mureks on 
see, et elanikud peavad sõna otseses 
mõttes kobama pimeduses. Külad ja 
nende keskused on valgustamata, 
vaatamata sellele, et põhjamaa klii-
mas on väga palju pimedat aega.

Eelmiste Riigikogu valimiste eel 
sõitis Riigikogu aseesimees Kristiina 
Ojuland töökohustuste tõttu palju Vi-
rumaal ringi ja ei saanud seda prob-
leemi märkamata jätta. Vastupidiselt 

probleemi mahavaikimisele otsustas 
Reformierakond võtta oma südame-
asjaks Virumaa teede-tänavate val-
gustamise. 

Praegusel ajal, kus on võimalik 
taotleda raha Euroopa Liidu fondi-
dest, on projekt reaalsem, kui kuna-
gi varem. Ometi seisab asi kohalik 
omavalitsusjuhtide stagnaaegse mõt-

Priit Pramann, 
Vihula 
vallavanem 
Taotlesime Vihula 
valla väiksemate 
asulate valgusta-
miseks majan-
dus- ja kommunikatsiooniministee-
riumilt raha ja ka saime. Kokku sai-
me projekti jaoks 750 000 krooni. 
Plaanis on valgustada 15 külakes-
kust ja turismiobjekte. Võhma küla 
on juba esimesena tänavavalgustu-
se saanud. Edaspidi on plaanis val-
gustada kõik olulised objektid ja kü-
lad vallas. Selle tarbeks oleks veel 
vaja umbes 2 miljonit krooni, mida 
ka tulevikus taotleta. Selle rahaga 
üritatakse ka valgustada Võsu ran-
naala ja kõrvaltänavad. 

Kristiina Ojuland,
Riigikogu 
aseesimees
Probleem vajab kind-
lasti lahendust. Kuju-
tagem kas või ette, et  
sõidame meie suure-
matesse linnadesse: Tallinnasse, Tar-
tusse, Pärnusse, Rakverre, ja meid võ-
tab tänavatel vastu pilkane pimedus? 
Ainuke valgus, mis kumab, tuleb maja-
de akendest? 
Suurlinna elanikud on valgustusega 
harjunud ja võtavad seda kui igapäe-
vast ja loomulikku asja. Leian, et väik-
semate asulate elanikud on täpselt sa-
masugused maksumaksjad ja kodani-
kud kui suurlinnade omad ja omavad 
täpselt samasuguseid õigusi hüvedele 
nagu suurlinnade elanikud.

Eugen Õis, 
Viru teedevalitsuse 
juhataja
Teema on kindlasti 
väga oluline ja õn-
neks on ka Virumaal 
omavalitsusi, kes sel-
les suhtes on initsiatiivi üles näidanud. 
Teedevalitsus saab siinkohal kaasa 
aidata eelkõige nõustajana. Rahaliste 
vahendite otsimine on omavalitsuste ri-
da. Oleme igati püüdnud koostööd ka 
teha omavalitsustega, kes on huvitatud 
teede korrashoiust ja külakeskuste val-
gustamisest. Oleme kahasse omavalit-
sustega projekte teinud. Talv aga lõh-
kus tublisti teid ja nüüd kevadel on olu-
kord üsna sant. Praegu teeme kõik, et 
teid parandada ja samas tegeleme ka 
valgustamise probleemiga.

Kommentaarid

teviisi ja „valgustamatuse” taga, mis 
on jäänud aastakümnete jooksul muu-
tumatuks. Osad omavalitsuse juhid 
ei pööra probleemile tähelepanu, vaid 
on rahul sellega, kuidas asjad prae-
gu on. 

Valgus kõigile
Reformierakonna mõtteviisiks on, et 
inimesed, kes elavad väikestes asu-
lates ja maksavad samuti riigile mak-
se, nagu suurlinna elanikud, peavad 
saama ka selle arvelt parema elukesk-
konna. Väiksemate asulate terav prob-
leem on ka selles, et keegi ei taha ela-
ma jääda paika, kus neil pole sarna-
seid hüvesid, nagu linlastel. Paljud 
inimesed jätavad oma senised elu-
paigad ja liiguvad linna. See aga tä-
hendab väikeste asulate väljasure-
mist. Ja kõik tänu sellele, et nende 
elukeskkonna parandamiseks maa-
kohtades ei astuta olulisi samme.

Kuidas arendada turismi Virumaal, 
kui turistid ei leia turismiobjekte tä-
nu valgustamatusele lihtsalt üles? See 
kärbib oluliselt Virumaa võimalusi 
ennast tutvustada põneva ja oma-
näolise peatuspaigana.

Omavalitsuste huvipuuduse põhu-
juseks on see, et asulate valgustamine 
ja nende projektide jaoks raha taotle-
mine võtab aega ja nõuab palju pabe-
ritööd. Seega ollakse rahul sellega, mis 
on olemas, ja keskendutakse väikse-
mate ja vähem aeganõudvate projek-
tide elluviimisele. Reformierakond 
püüab aga tagurlikkust ja vananenud 
mõtteviisi Virumaal muuta ja soovib 
ühe valimislubadusena Virumaa val-
geks teha - ja seda igas mõttes. IETI

Külad ja nende keskused 
on valgustamata, vaatama-
ta sellele, et põhjamaa klii-
mas on väga palju pimedat 
aega.
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Virumaa arengu 
võti on ettevõtlus

Eesti Teataja esimene 
number võeti Virumaal 
hästi vastu. Seda tõen-

dab tagasiside: rohkem kui sa-
da toimetusele laekunud ta-
longi, kus inimesed kirjutasid 
Virumaa rõõmudest ja mure-
dest. Mõndagi kirjutatust ole-
me püüdnud arvesse võtta ju-
ba selle Eesti Teataja teemade-
valikul ja kindlasti tahab toi-
metus lugejate ootusi arvesta-
da tulevikuski.

Reformierakond näeb Viru-
maad kui Eesti ühe parema 
arengupotentsiaaliga piirkon-
da, kus erinevate kultuuritaus-
tadega inimesed sõbralikult kõr-
vuti elavad. Virumaa arengu 
võtmeks on ettevõtlus. Nagu 
võite lugeda sellest Eesti Teata-
jast: Virumaa ettevõtetes teeni-
vad head töömehed juba prae-
gu 25 000 krooni kuus. Paraku 
napib töökäsi heast palgast hoo-
limata. Kuid ka Virumaale on 
jõudnud mõistmine, et 21. sa-
jandil ei ole enam töökohti, mi-
da pärandatakse nagu sajand 
tagasi kingsepaametit: isalt  po-
jale. Vastupidi: elu jooksul tu-
leb olla valmis pidevalt uute os-
kuste omandamiseks ja oma 
tööteed tuleb kujundada vas-
tavalt sellele, milliste ametite 
järele on nõudlus. Ning et nõud-
lust on, näitab asjaolu, et head 
töömehed on hakanud Soo-
mest, Norrast ja Iirimaalt Viru-
maale tagasi tulema.

Milline on Virumaa tulevik? 
Ise samast kandist pärit Riigi-
kogu aseesimees Kristiina Oju-
land usub, et Virumaa külad on 
juba lähitulevikus võimalik muu-
ta valgemaks. Eesti tumedas tal-
ves ei pea tänavavalgustus ole-
ma vaid suuremate linnade pri-
vileeg, on Ojuland veendunud 
ja soovitab kohalikel inimestel 
endi valitud vallajuhtidele mee-
nutada, et ka külatänavate val-
gustamine on oluline.

Loodus, ajaloo- ja kultuuri-
pärand ning elanike arvult väi-
keste, kuid ajaloolt ning kultuu-
ripärandilt suurte paikade võ-
lu on asjad, mis seni Virumaast 
rääkides on elektrijaamade 
korstnate ja tuhamägede var-
jus tahaplaanile jäänud. Rak-
vere linnus ja Alutaguse põlis-
metsad, pankrannik ja Narva-
Jõesuu kaunis liivarand on vaid 
lühike loetelu Virumaa arengu-
eeldustest. Elu edasiviimiseks 
on aga kõigepealt vaja ühte: Vi-
rumaa inimeste valmisolekut 
ise oma kodukoha tuleviku üle 
otsustada. Keegi teine seda ku-
jundama ei tule. 

Avinurme keskkooli direktor 
Aivar Saarela kinnitab selles 
Eesti Teatajas üle ammugi sel-
ge tõe: et midagi ära teha, peab 
silme ees olema selge siht ja 
usk. Töötegemisesoov veel pea-
le selle. Temaga jääb üle ainult 
nõustuda.
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Ida-Virumaa ettevõtlus läheb ülesmäge
Sillamäe ettevõtja Anatoli Polu-
pan vaatab Eesti tulevikule opti-
mistlikult. Juba praegu võiks 
toota rohkemgi, kui vaid oskus-
töölisi jätkuks.

30 aastat tagasi Eestisse 
peale Kalinini polüteh-
nilise instituudi lõpeta-

mist suunatud Polupani emaette-
võte, suuremahulisi metalltooteid 
valmistav Arrierum OÜ, annab tööd 
enam kui 170 inimesele, neist tütar-
firmas Norwes Metall teenib endale 
leiva välja 130 sillamäelast.

Oskustööline 
teenib 25 000 kr kuus
„Viimastel aastatel on meie tootmi-
ne ja töötajate arv olnud stabiilsed. 
Nagu ikka, inimesi tuleb ja läheb. Küll 
võiksime metallkonteinereid ja -pool-
haagiseid enamgi toota, sest turgu 
on. Takistuseks on kõrgeltkvalifitsee-
ritud spetsialistide nappus. Eks meil 
tuleb inimesi juurde tuua Ukrainast 
ja Poolast. Kuna viimane on Euroo-
pa Liidu riik, siis sealt ei ole võõrtöö-
jõu toomine vähemalt väga keeruli-
ne,” rääkis Polupan.

Üha enam tuleb aga pealinnast, 
Soomest või Norrast töötajaid Silla-

mäele tagasi. Arvestatakse lihtsalt 
kokku, kui suured on võõrsil elades 
kulutused transpordile, majutusele 
ja toidule.

„Meie ettevõttes võib koostelukk-
sepp teenida 25 000 krooni kuus. See 
on hea teenistus mitte ainult Silla-
mäel. Ka keevitaja võib Arrierum Gru-
pis teenida 19 000 krooni, aga nagu 
ikka – on neid, kes teenivad ja kes mit-
te. Paraku ei jagu ka selle palga pea-

le inimesi. Oleme proovinud ka töö-
tuid koolitada, kuid sageli lõpeb nen-
de tööind peale esimest palgapäeva,“ 
lausus Polupan.

Euroraha aitab 
tööstust kaasajastada
Kümnekonna aasta taguse ajaga ei 
anna praegust ettevõtluse olukorda 
Polupani hinnangul võrrelda. Oleme 
jõudnud ikkagi tsiviliseeritud ja de-

Ettevõtja Anatoli Polupan lubab heale töötajale korralikku palka.

Kultuuriminister: 
emakeel on 
kultuuri kandja
Kultuuriminister Laine Jänese sõnul 
innustab oma keel heliteoste, raa-
matute, filmide, lavastuste loomist 
ning hoiab elus laulupidude tradit-
siooni. „Seepärast on rõõmustav, et 
keeleteo peapreemia sai laulu- ja 
tantsupidu, kus läbi kauni muusika 
kõlab oma keel veelgi uhkemalt,” 
kinnitas minister Jänes.

Minister lisas, et oluline on täht-
sustada keelt mitte ainult emakeele-
päeval, vaid sellele tuleb mõelda iga 
päev. Emakeelepäevale pühendatud 
üritused toimusid 14. märtsil üle 
Eesti. Kultuuriministeeriumi kirjan-
dusnõunik Krista Ojasaar osales 
Lääne-Virumaa keskraamatukogus 
toimunud emakeelepäeval, kus esi-
nes ettekandega ning näituse „Eesti 
Kirjanduse Selts 100” avamisel.

Kultuuriministeeriumi 
pressiosakond

Scoutspataljoni 
õppus Sirgalas
Märtsis viis Scoutspataljon Ida-Viru-
maal Sirgala karjääris läbi väljaõppe-
harjutuse. 

Õppus oli mõeldud kevadel Afga-
nistani suunduva Eesti kontingendi 
väljaõppeks. Õppuse käigus treeniti 
jalaväekompanii Estcoy-6, tagalatoe-
tuselemendi ja lahingpioneeride 
koostööd, harjutati taktikalist tege-
vust ning sooritati laskeharjutusi. Li-
saks õpiti ka rahutagamisoperatsioo-
nidele omaste ülesannete täitmist.

www.kalev.ee

Narva 
linnavalitsuses 
tõusis palk 
kõige rohkem 
koristajatel 
Narva linnavolikogu võttis märtsi kes-
kel vastu määruse muudatuste sisse-
viimisest kohaliku omavalitsuse tee-
nistujate varem kinnitatud ametipal-
kadesse, mis tegelikkuses tähendab 
selle aasta jaanuarist umbes 18% 
palgatõusu, kirjutab Põhjarannik.

Kõige rohkem tõusis koristajate, 
valvurite ja teiste alamteenistujate 
palk: 2600 kroonilt 4350 kroonile. 
Mis teistesse ametnikesse puutub, 
siis nende palk tõusis ainult 15 
protsenti. 

Määruse kohaselt saavad ametite 
juhid, nõunikud, pea- ja juhtivspet-
sialistid tagasiulatuvalt 1. jaanuarist 
9032-21 251 krooni, struktuuriük-
suste juhid 14 088-25 000 krooni, 
linnasekretär 26 000 ja aselinna-
pead 27 000-32 400 krooni. 

Põhjarannik/www.kalev.ee

mokraatlike riikide sekka. „Ettevõt-
luskliima on oluliselt paranenud ja 
seda tõestab ka vilgas ärielu ja roh-
kete väikefirmade tekkimine Silla-
mäele,” arvas Polupan.

Firmajuhi enda ettevõtlusse tulek 
käis üsna tavalist rada pidi. Inseneri-
haridusega mees alustas Silmetis 
meistrina ja vanemmeistrina, edasi 
viis ametiredel kuni peamehhaani-
kuni välja. Aasta oli siis 1988. Siis tu-
lid juba ettevõtte rendile võtmine ja 
1990. aastate algul ka erastamine. 

Kodumaa on Eesti
Täna toodavad osaühing Arrierum ja 
selle tütarfirmad Norwes Metall ja 
Norwes Tööstus metallkonteinereid 
ja -kaste, haagiseid ja poolhaagiseid, 
prügikonteinereid ja tsisterne peami-
selt ekspordiks. Kaup läheb Venemaa-
le ja Lätisse, kuid ka Taani, Norrasse, 
Iirimaale ja Islandisse. Kõiki maid, kus 
Sillamäel toodetud konteinereid lei-
da võib, ei jõua üles lugeda. Eestisse 
jääb toodangust umbes veerand. 

„Eestisse tulin noore insenerina 1978. 
aasta oktoobris. Toona mõtlesin, et teen 
suunamisaja ära ja lähen Ukrainasse 
tagasi. Nüüd tunnen võõrsil olles, ja ka 
Ukrainas olles, koduigatsust. Tõmbab 
tagasi. Ja kodu on Eestis.” IETI 

Rohkem lapsi Eestisse
Eesti vajab lapsi. Väga 
tähtis on, et iga laps oleks 
oodatud. Lapseootele jää-
mine ja lapse sünd on 
suursündmus iga pere 
jaoks. Seda õnne pole aga 
looduse poolt kahjuks iga-
ühele antud. Neile sisen-
dab lootust kiirelt arenev 
meditsiin, mis on viimastel 
aastatel teinud palju ini-
meste aitamiseks.

Kõik kulud hüvitatakse
Tänaseks on sotsiaalministeerium saa-
nud valitsuselt heakskiidu rakendus-
kavale, mis laiendab võimalusi saada 
viljatusravi kõigile Eestis ravikindlus-
tatuile. 2008. aastast hüvitab Haige-
kassa kuni 40-aastastele naistele kõik 
embrüo siirdamise ja kehavälise vil-
jastamise protseduurid, ravimid ja 
nendega seotud uuringud. Samuti ei 
ole protseduuride arv enam piiratud 
kolme protseduuriga naise kohta. Prot-
seduurid hüvitab Haigekassa täiel mää-
ral, inimese 10%line omaosalus säilib 
vaid ravimite puhul. 2008. aastal on 
viljatusravi jaoks riigieelarves ette näh-
tud 100 mln krooni.

Hoidke tervist!
Loodan väga, et nende muudatus-
tega saab viljatusravi kättesaadavaks 
kõigile abivajajatele. Omaosaluse 
suurus on vähenenud kordades. Ta-
kistuseks on olnud pikad järjekor-

rad arsti juurde. Selles vallas oleme 
samuti samme astunud. Edaspidi 
saavad ämmaemandad neid rase-
daid, kellel kõik kenasti sujub, ise 
vastu võtta. Nii jääb arstidel rohkem 
aega keskenduda ravile ning prob-
leemsetele juhtudele.

Peame aga meeles pidama, et kui-
gi meditsiin suudab aidata väga pal-
jusid, peame ikkagi ise oma tervise 
eest hea seisma. Mõistlik käitumine, 
enda ja oma lähedaste tervise ja tur-
valisuse eest hea seismine peab ole-
ma nii meie endi kui ka meie laste 
elustiil. Nii sünnib Eestis palju lapsi 
ka aastate pärast. 

Maret Maripuu

Väikese Louise’i, esimese kat-
seklaasilapse sünd 1978. aas-
tal Suurbritannias andis loo-

tuse saada oma laps paljudele sel-
lest seni vaid unistanud peredele. 

Teame kõik, et Eestis peaks sündi-
ma palju rohkem lapsi kui seni. Sel-
leks oleme teinud mitu olulist otsust. 
Üks neist on kindlasti vanemahüvi-
tis, mida nüüd maksame lapsega ko-
dus olevale vanemale, kuni pisike saab 
1,5 aasta vanuseks. Aga oluline on, et 
meil oleks palju lapsi, kelle vanema-
tele hüvitist maksta. 2006. aastal kii-
tis Vabariigi Valitsus heaks viljatusra-
vi toetamise aluspõhimõtted. Vilja-
tusravi toetamise üks põhieesmärke 
on tõsta sündivate laste arvu, et Ees-
ti iive oleks positiivne. Kunstliku vil-
jastamise kuludeks eraldati 40 mln 
krooni. Lisaks rahastas Haigekassa 
oma eelarvest kunstlikku viljastamist 
ja embrüo siirdamist kuni kolme prot-
seduuri ulatuses. Seejuures pidi ini-
mene ise tasuma 30% kõigist kulu-
dest, mis tõenäoliselt sai suureks ta-
kistuseks paljudele soovijatele.

Viljatusravi toetamise üks 
põhieesmärke on tõsta sün-
divate laste arvu, et Eesti 
iive oleks positiivne. Kunst-
liku viljastamise kuludeks 
eraldati 2008. aastal 100 
mln krooni.

Laps toob peresse rõõmu.

j /
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Laine Jänes, 
kultuuriminister 
Ausalt öeldes, ei ole 
veel täheldanudki 
seda, et kultuurimi-
nistri ametisse astumisest on möö-
das juba aasta. Kogu see aeg on ol-
nud ääretult töine ja juba täna võin 
piisava rahuldustundega nentida, et 
oleme suutnud kultuurivallas oluli-
semad koalitsioonilepingu punktid 
täide viia või nende elluviimisega 
alustada. Peagi hakkab  valitsus aru-
tama Reformierakonna viimaste va-
limiste ühe põhilubaduse – 2000kroo-
nise ringiraha – sätestamise põhi-
mõtteid. Äramärkimist väärib selle 
sajandi ühe suurprojekti Eesti Rah-
va Muuseumi ehituse käivitamine. 
Hoo on sisse saanud ka nn protsen-
diseaduse eelnõu ettevalmistamine, 
mis soodustab laialdasemat kunsti-
teoste kasutamist avalike ehitiste ku-
jundamisel. Sellel aastal investeeri-
me oluliselt rohkem kultuuriobjek-
tide ja kirikute korrastamisse. Mär-
kimisväärselt on tõusnud ka kultuu-
ritöötajate palgad. 

Maret Maripuu, 
sotsiaalminister
Sotsiaalministee-
rium on ette valmis-
tanud mitu väga olu-
list otsust, et tagada Eesti rahva ter-
vis ja püsimajäämine. Vanemahüvi-
tise pikendamine ning kehavälise vil-
jastamise toetamine loovad turva-
tunde, et peredesse sünniks üha roh-
kem lapsi. Käivituv e-tervise süsteem 
annab nii patsiendile kui arstile enam 
aega keskenduda olulisimale – kva-
liteetsele ravile. Nii tänaste kui hom-
sete eakate kindlustunnet tõstab uue-
nenud pensionisüsteem ning pen-

Andrus Ansip, 
peaminister
Valitsuse esimene 
aasta on olnud sünd-
musterohke ja väga 
töine. Kuid enamik valitsuse otsuseid 
ei ole kiire mõjuga, tulemused aval-
duvad pikema aja vältel. Valitsuslii-
du üheks peaeesmärgiks on saavuta-
da Eesti rahvastiku positiivne iive lä-
bi sündimuse kasvu – 2007. aastal 
ületas sündivus üle pika aja 15 000 
lapse piiri. Olen kindel, et 2008. aas-
tal tõuseb see arv tänu vanemahüvi-
tise 1,5 aastani pikendamisele 16 000 
lapseni. Valitsusliidu esimesel töö-
aastal jätkus kiire majanduskasv. Ka 
nüüd alanud arengutempo aeglustu-
mine on meile soodne – see viitab 
majanduse stabiliseerumisele. Ma-
janduskasv tõstis oluliselt inimeste 
elatustaset. Keskmine palk suurenes 
2007. aastal eelmise aasta sama aja-
vahemikuga võrreldes 20-21%. Ka 
keskmine vanaduspension oli III kvar-
talis 20% suurem kui aasta tagasi. Ma-
jandust pikaaegselt mõjutav otsus on 
tulumaksu alandamine 26%-lt 18%-ni. 
Ka tulumaksuvaba miinimumi tõst-
mine 3000 kroonini kuus ning tulu-
maksuvabastuse sisseseadmine ala-
tes esimesest lapsest on olulised va-
litsusliidu 2007. aasta otsused, mille 
positiivsed mõjud avalduvad 2008. 
aastal. 

sionite tõus. Töös on veel mitmed et-
tepanekud, et Eestis elaks õnnelik ja 
hästi toimetulev rahvas.

Rein Lang, 
justiitsminister
Eelmise aasta suuri-
ma positiivse uudi-
sena märgin ära et-
tevõtjaportaali ehk äriregistri kiirme-
netluse edukat käivitumist. Teenus 
on omaks võetud – 2007. aasta teisel 
poolel loodi ligikaudu 30% uusi ette-
võtteid portaali kaudu. Äripäeva and-
metel vähenes sünkroonis sellega va-
hendusfirmade (riiulifirmade müü-
jate) käive kuni kolmandiku võrra. 
Lihtne, kasutajasõbralik ja kiire tee-
nus vähendab vajadust õigusabitee-
nuse ostmiseks. Reformierakonna lu-
badus – ettevõte kahe tunniga – on 
edulooks saanud ning pälvinud rah-
vusvahelisi auhindu ja tähelepanu 
kõikjalt Euroopast.

Urmas Paet, 
välisminister
2007. aasta oli välis-
ministeeriumile 
teistsugune aasta. 
Mitte kunagi varem ei ole tulnud meil 
seista silmitsi saatkonna füüsilise rün-
damisega ning suursaadikule kalla-
lekippumisega nagu juhtus Moskvas. 
Samas saavutas Eesti aprillikriisi ajal 
NATO, ELi ja teiste partnerite selge 
toetuse. Pean väga oluliseks Lissabo-
ni lepingu allkirjastamist. Eestlaste 
jaoks oli aasta suurimaks välispolii-
tiliseks võiduks Schengeni viisaruu-
miga liitumine. Uut verstaposti meie 
riigi arengus näitab ka OECDlt liitu-
miskutse saamine. Oluline on ära 
märkida samuti Jaapani keisripaari 
visiit Eestisse.

Jaanus Tamkivi, 
keskkonnaminister
Eelmise aasta märk-
sõnadena tooksin eel-
kõige välja laialdase 
kaasamisprotsessi käigus valminud 
põlevkivi kasutamise riikliku arengu-
kava aastateks 2007-2015 eelnõu ja 
keskkonnavastutuse seaduse, mis ko-
hustab loodusele olulist kahju tekita-
nud isikut seda reaalselt heastama.

Kuna paljud kohalikud omavalitsu-
sed täitsid oma ülesandeid puudulikult 
või jätsid üldse täitmata, algas 2008. aas-
ta suure prügipaanikaga. Täna saan rõõ-
muga kinnitada, et hiljutise uuringu 
põhjal on juba 80% eestimaalastest ha-
kanud prügi sorteerima ja seega ladus-
tatakse prügilatesse vähem jäätmeid. 

Praegu valmistab ministeerium et-
te metsaseaduse muudatusi, mis või-
maldavad maaomanikel tulevikus met-
sa lihtsamalt hallata.

Keit Pentus, 
Riigikogu 
Reformierakonna 
fraktsiooni 
esimees

Mulle on sümpaatne, et pensionite tõu-
su tagavad muudatused ei tekitanud eri-
meelsusi ja pensionite kahekordistami-
se pakett sai Riigikogus üksmeelselt vas-
tu võetud. Et vanemahüvitise perioodi 
pikendati 1,5 aastani, et viljatusravi kom-
penseerimiseks mõeldud summa tõu-
sis 100 miljoni kroonini, et seadustati tu-
lumaksu vähendamine 18%-ni. Järgmi-
sed kaks olulist otsust, mis teha tuleb, on 
ettevõtte tulumaksusüsteemi kindlusta-
mine ning eraisikute väärtpaberitelt tee-
nitud ja uuesti väärtpaberitesse inves-
teeritud tulu maksust vabastamine.

Katja Ljubobratets/
Karin Kalda/Õnne Pillak

4. märtsil möödus aasta 
Reformierakonna valimis-
võidust. Tagasivaate And-
rus Ansipi teise valitsuse 
esimesele tööaastale tee-
vad reformierakondlastest 
ministrid.

Valitsusliit saab aastaseks
Aastatagune pildimeenutus Andrus Ansipi valitsuse ametisseastumisest.

Kuritegevuse 
vähendamine 
algab lastetoast 

Riigikogus krimi-
naalpoliitika 
arengusuundade 
ülevaadet kom-
menteerinud 
Hanno Pevkuri 
sõnul tuleb kuri-

tegevuse vähendamisest rääkides 
alustada eelkõige just laste ning 
noorte kasvatusest. 

„Kuritegelik mõttemaailm saab 
alguse juba lapseeast, millest tule-
nevalt tuleb kuritegevuse vähenda-
miseks tegeleda eelkõige laste 
ning noortega. Ja selles lasub suu-
rim roll just igal lapsevanemal ning 
haridusasutustel,” lisas Pevkur. 

Reformierakondlasest parlamen-
disaadiku arvates tuleb lastele tähe-
lepanu pööramisel jälgida ka seda, 
kus ja kuidas riik ning omavalitsu-
sed ennetusega reaalselt tegelevad. 
„Justiitsministeeriumi andmete ko-
haselt panustavad vaid pooled Ees-
ti omavalitsused reaalselt raha eri-
nevatesse ennetusprojektidesse. 
See number on selgelt liiga madal.” 

Iga omavalitsus peab andma oma 
panuse, et noortel oleks tegevust, 
misläbi õnnestuks vähendada ka ku-
ritegevust. „Oluline on panustada nii 
kooli ja koolivälisele tegevusele kui 
reaalsele kuritegevuse ennetustege-
vusele. Mida rohkem on noortel te-
gevust, seda väiksem on tõenäosus, 
et nad kuritegelikule teele lähevad,” 
selgitas Pevkur. 

Uus töölepingu-
seadus sünnib si-
sulistes aruteludes

Veebruari lõpus 
Eesti Kaubandus-
Tööstuskoja 
poolt korralda-
tud töömessi 
avamisel kõnel-
nud Riigikogu lii-

ge ja endine rahvastikuminister 
Paul-Eerik Rummo kinnitas, et Ees-
ti vajab uut töölepinguseadust. 

„Hoidkem pöialt, et uue tööle-
pinguseaduse ümber üles köetud 
hirmu ja õuduse õhkkond ei lük-
kaks seaduse vastuvõtmist lõpma-
tult edasi ega moonutaks selle ole-
must, mis vastab kõigi vajadustele 
muutuvas majandussituatsioonis,” 
lausus Rummo messi avades.

Rummo sõnul pole midagi loo-
mulikumat kui see, et tööpakkuja 
ja töövajaja, või kui teisalt vaadates 
tööjõu vajaja ja oma oskustele ja 
võimetele rakenduse otsija teine-
teist üles leiavad ja lepivad kokku 
mõlemat poolt rahuldavates tingi-
mustes. Ta rõhutas ka vajadust pi-
deva uuenemise, õppimise ja loo-
mingulisuse järele niihästi ettevõt-
jate kui töötajate poolel. 

Töömessil, mille eesmärgiks oli 
viia kokku nii töötahtjad kui ka töö-
pakkujad, osales sadu ettevõtjaid ja 
tööjõu pakkujaid. Messi korraldas 
Euroopa Komisjoni INTI projekti raa-
mes Kaubandus-Tööstuskoda koos-
töös Tööturuameti, Integratsiooni 
Sihtasutuse ja Rahvastikuministri bü-
rooga. Messil vahendati tööpakkumi-
si eri vanuses ja erineva hariduse ja 
keelteoskusega inimestele üle Eesti, 
pidades silmas niihästi kvalifitseeritud 
spetsialiste kui ka abipersonali, neid, 
kes on hetkel töötud, ja ka parema ja 
tasuvama töökoha otsijaid. 
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Ringiraha aitab lastel areneda

Kui laps rahapuudusel huviringist eemale ei jää, avanevad ka tema võimed varakult.

Kultuuriminister Laine 
Jänes selgitab, kuidas riik 
hakkab toetama laste 
huvialaringides osalemist.

Iga lapsevanema soov on, et tema 
lapsed osaleksid vähemalt ühes 
huviringis. Sest lisaks väärtusli-

kule ajaveetmisvormile on see ka-
sulik lapse arengule praegu ja tule-
vikus. Erinevad küsitlused ja uurin-
gud on näidanud, et vanemate mee-
lest on põhilisteks takistusteks laste 
huviharidusega tegelemisel pere ra-
haliste võimaluste puudus, sobivate 
huviringide kaugus elukohast ja kas-
vanud koolikoormus. Just neid prob-
leemseid tegureid analüüsides ja so-
bivaid lahendusi otsides tekkis idee, 
millega Reformierakond läks möö-
dunud aasta Riigikogu valimistele – 
lubadus kehtestada igale koolieali-
sele lapsele 2000kroonine ringiraha, 
mida saab kasutada spordi- või huvi-
alaringis osalemise eest tasumiseks. 

Täna võib juba päris julgelt väita, 
et see idee on peagi saamas reaalsu-
seks. Aastaga kultuuriministeeriumis 
välja töötatud seaduseelnõu on läbi-
nud kõik kooskõlastusringid, Vabarii-
gi Valitsuse istungi ja jõudnud arute-
luks ja vastuvõtmiseks Riigikokku.

Kuidas ringiraha toimib? 
Ringiraha on mõeldud pearahana kõi-
kidele lastele, kes käivad ükskõik mil-
lises huvikoolis, spordiklubis või hu-
viringis sõltumata nende omandivor-
mist. Sõltumata ka sellest, kas huvi-
ring on tasuline või tasuta. Lapseva-
nemal tuleb teha taotlus oma eluko-
hajärgsele omavalitsusele ning sealt 
suunatakse raha huviringile tema lap-
se osalustasu hüvitamiseks, kui ring 
on tasuline. Kui osalustasu huviringis 
puudub, võib omavalitsus kasutada 
raha näiteks ringile õppevahendite 

soetamiseks või ringijuhtide, treene-
rite ja õpetajate töö tasustamiseks.

Kui sobivat huvialaringi elukoha-
järgses omavalitsuses ei ole, saab va-
nem seda kasutada naaberlinnas/val-
las, kus soovitud ring olemas. Seega 
saavad näiteks kõik Tallinna lapseva-
nemad suunata ringiraha Viimsisse, 
Tabasallu või Kiili valda juhul, kui 
nende lapsed on just seal sobiva hu-
viringi leidnud.

Mitu kärbest ühe hoobiga
Lisaks kõige olulisemale – võimalda-
da kõikidel lastel osaleda huviringis 
– olenemata nende vanemate raha-
koti paksusest, on ringiraha seadus-
tamisel veel mitu positiivset külge.

Esiteks toob süsteemi käivitumine 
kaasa ringide registreerimise nõude, 
mis annab seni puuduva ülevaate hu-

vitegevuse praegusest seisust Eestis. 
Tänu huviringide registreerimisele 
saame teada, kui palju lapsi on huvi-
tegevusega hõivatud, milliseid eriala-
seid ringe Eestis tegutseb, kui suur osa 
ringidest on mittetulundusühingud, 
kui palju ringe toimib koolide, kui pal-
ju klubide ja kultuurimajade juures 
jne. See võimaldab süsteemi korras-
tada ja järgmisi samme astuda. Pro-
jekti eesmärk on ju kaasata huvitege-

vusse järjest rohkem lapsi. 
Teiseks on huvialategevus eriti olu-

line preventiivne faktor, kui räägime 
noorte alkoholitarbimisest. Tänases 
alkoholiteemalises debatis on suur osa 
poliitikuid läinud kaasa keelustamise 
paanikaga ja usutakse tõsimeeli, et kee-
lamisega lahendatakse kogu probleem. 
Reformierakond on aga alati uskunud, 
et parim ravi on ennetus. On fakt, et 
noored, kes on oma vabaaja sisusta-
nud erinevate huvitegevustega, satu-
vad vägijooke tarbima tunduvalt har-
vemini, kui nende huvideta eakaasla-
sed. Enamasti joovad noored ikkagi 
seepärast, et midagi targemat teha po-
le, kui ainus huvi on lihtsalt tänavatel 
ja kaubanduskeskustes ringi jõlkumi-
ne ja aja parajaks tegemine.

Laine Jänes, 
kultuuriminister

Millega RKAS tegeleb ja milline on 
ettevõtte tulevik?
RKASi põhitegevuseks on kinnisvara 
arendamine, haldamine ja hoolda-
mine – asjad, mis on ka ettevõtte põ-
hikompetents ning mille kvaliteet on 
tagatud ISO sertifikaatide tasemel. 
RKAS on siin usaldusväärseks part-
neriks paljudele riigiasutustele ja ko-
halikele omavalitsustele.

Tulevikust rääkides pole keegi sead-
nud kahtluse alla RKASi kompetent-
si riigi kinnisvara arendamisel ja hal-
damisel, pigem on küsimus selles, 
kas RKAS jätkab oma rolli riigi objek-
tide finantseerijana. Kui riigieelarve 
on suures ülejäägis, ei pruugi ka rii-
gihoonete ehitamiseks olla mõistlik 
laenu võtta, vaid ehitada olemasole-
vate vahendite arvelt. 

Hiljuti saatis rahandusminister 
ettevõtte nõukogule kirja, kus soovi-

Riigi kinnisvaraarendaja on kindel partner
Pärisime Riigi Kinnisvara Aktsia-
seltsi (edaspidi RKAS) nõukogu 
esimehelt Taavi Rõivaselt, milli-
sed on ettevõtte tulevikuplaanid.

tab mõneks kuuks peatada uute lepin-
gute sõlmimise…
Ministri kiri lähtub eeskätt soovist 
vaadata üle riigi rahalised võimalu-
sed kinnisvarasse investeerida. Üle 
mitme aasta ulatuvad summad nä-
hakse ette riigieelarve strateegias ning 
see valmib hiljemalt sügiseks. Seni-
kaua me uusi riigiobjekte ette ei võ-
ta, küll aga tegeleme projekteerimi-
se ja teiste vähem rahamahukate te-
gevustega. Ning loomulikult viime 
juba alustatu lõpule.

Samuti on meil jätkuvalt võima-
lusi teha koostööd omavalitsustega 
näiteks koolide või spordihoonete 
ehitamisel.

Kui suureks hindate ohtu, et RKASi 
laenud viivad riigieelarve defitsiiti?
Esiteks ei ole Statistikaamet oma hin-
nangut veel andnud ning praegu on 
vara öelda, kas RKASi kohustused loe-
takse riigi kohustuste hulka. Päris kor-
rektne see kindlasti ei oleks, kas või 
seetõttu, et meie portfellis on ka üks-
jagu kohalike omavalitsuste objekte. 

Aga isegi eeldades, et nii juhtub – 
ainuüksi eelmise aasta riigieelarve 

Ajakirjanduses on väidetud, et RKAS 
pääses kopsakast trahvist kutsudes 
erakorraliselt tagasi hiigelsuure võla-
kirjaemissiooni?
See väide ei pea paika. Esiteks pole va-
jadust võlakirjaemissiooni tagasi kutsu-
da – RKAS emiteeris riigikoolide remon-
diks 1,2 miljardi krooni eest võlakirju 
ning võib vastavalt lepingule kasutada 
seda summat kahes osas. Esimene 600 
miljonit on RKASile laekunud, teise 600 
miljoni kasutamise otsustame vastavalt 
vajadusele. Ei ole mingit majanduslik-
ku loogikat võtta ettevõtte kontole 600 
miljonit lihtsalt seisma sellelt samaaeg-
selt intressi makstes.

Millised on olulisimad objektid, mis 
RKASil lähiajal valmivad?
Mahult on kahtlemata suurim Viru 
Vangla, kuid ma pean vähemalt sa-
ma oluliseks mitmeid üle Eesti val-
mivaid koolimajasid ja spordihoo-
neid – Mellistes, Osulas, Mõnistes jne. 
Sealsetel inimestel on uuest hoonest 
palju rohkem siirast rõõmu kui viru 
pättidel uuest vanglast.

Karin Kalda

Taavi Rõivas kinnitab, et Riigi 
Kinnisvara Aktsiaselts on riigi 
varale hea peremees.

ülejääk (üle 6 miljardi krooni, toim.) 
oli suurem kui RKASi senitehtud in-
vesteeringud. Kahjuks leidub alati po-
liitikuid, kes püüavad kasu lõigata 
avalikkuse desinformeerimisest. 

Ringiraha on mõeldud pea-
rahana kõikidele lastele, 
kes käivad ükskõik millises 
huvikoolis, spordiklubis 
või huviringis sõltumata 
nende omandivormist.

Tasub teada

Pensionide 
tulumaksu-
vaba määr 
võib tõusta
Riigikogu arutab pensionide tulu-
maksuvaba määra tõstmise üle.
Praegu kehtiva seaduse järgi on 
pensionist, nagu ka kõigil tööini-
mestel palgast, 2250 krooni kuus 
tulumaksuvaba (järgmisel aastal on 
see summa 2500 krooni, 2010. 
aastal 2750 krooni ja 2011. aastal 
3000 krooni kuus). Sellele lisandub 
seadusega fikseeritud 3000krooni-
ne täiendav maksuvabastus. 

Keskmise pensioni tõusmise tu-
lemusel võib aga juba järgmisel 
aastal tekkida olukord, kus suur 
hulk vanaduspensioni saajaid 
peaksid hakkama pensionilt tulu-
maksu maksma. 

„Reformierakond ja sotsiaalde-
mokraadid tahavad tõsta 2009. 
aastal pensionäridele ettenähtud 
täiendavat tulumaksumäära 3300 
kroonini kuus, 2010. aastal 3600 
kroonini kuus ja 2011. aastal 3900 
kroonini kuus,” selgitas Reformi-
erakonna fraktsiooni esimees Keit 
Pentus. „Nii oleks pensionäri jaoks 
2009. aastal tulumaksuvaba 5800 
krooni, 2010. aastal 6350 krooni 
ja 2011. aastal 6900 krooni. See 
tähendab, et keskmist vanadus-
pensioni saav pensionär tulumak-
su maksma ei pea.”

Riigikogu 
kehtestas SMS- 
laenu reklaamile 
piirangud 
Riigikogus leidis toetuse reklaami-
seaduse muudatusettepanek, mille 
kohaselt peab kõikides SMS-lae-
nude reklaamides olema välja too-
dud krediidikulukuse määr ehk 
palju krediit inimesele tegelikult 
maksma läheb. Muudatus on ajen-
datud soovist lõpetada vastutus-
tundetu laristamise reklaamimine. 
Reformierakondlasest Riigikogu 
liikme Taavi Rõivase arvates on 
SMS-laenude puhul laenu hind 
üüratu ning selle aus väljaütlemine 
võib nii mõnelgi juhul jahutada 
potentsiaalse laenuvõtja indu. 
SMS-laenude pakkujate hinnangul 
tekib igal kümnendal laenuvõtjal 
raskusi laenu tagasimaksmisel. 
Võib loota ja eeldada, et uue 
seadusemuudatuse tulemusena 
muutuvad reklaamid vastutustund-
likumaks ja mõistlikumaks. 

TTTaaasssuuuubbbbbb tttttteeeeeaaaaadddddddaaaaaa

PPPPPeeennnsssiiiiiooonnniiiiiddddddeee 
tulumaksu-

TTTaaasssuubbbb tteaddaaa
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Haljala lasteaed 
võitleb hallitusega 
Eesti mükoloogia uuringukeskuse 
hinnangust selgub, et Haljala laste-
aia saalis tuleb hallitusseene kahjus-
tus likvideerida, kuid hallitusseente 
sisaldus õhus on madal ning tervi-
sele otsest ohtu ei kujuta, kirjutab 
Virumaa Teataja.

“Kuna õhuproovides oli hallitus-
seente hulk madal, siis ei saa neid 
seostada lastel tekkinud tervisekae-
bustega,” seisab hinnangus.

Eksperdid tuvastasid küll, et prae-
gu mudilastele suletud Muumi män-
gurühma ruumides on väga spetsii-
filine intensiivse kemikaali lõhn, 
kuid proovide põhjal on seda raske 
seostada hallitusseentega.

Probleem, et lasteaia ruumides 
võib leiduda mürgiseid aineid, tõs-
tatus mullu sügisel, kui tervisekait-
seinspektsiooni Tartu labor mõõtis 
Haljala lasteaia kahe rühma - Muumi 
ja Miisu - ruumides kõrgema fenoo-
lisisalduse, kui on lubatud välis-
õhus. Hilisemad uuringud seda kin-
nitanud ei ole.

www.kalev.ee/Virumaa Teataja

Narva-Jõesuu 
hakkab trükkima 
vanu postkaarte
Narva-Jõesuu kavatseb trükkida tu-
ristide tarbeks kümmekond post-
kaarti, millel on vaated endisaegsest 
Narva-Jõesuust.

„Head inimesed soovitasid, kuna 
tänapäeval on turistidel kombeks 
mälestuseks postkaarte osta,” põh-
jendas Narva-Jõesuu linnapea And-
res Noormägi linnavalitsuse otsust 
kinnitada postkaartide väljaandmi-
seks vajalik pakkumistingimuste pa-
kett. Pildimaterjal on Narva-Jõesuul 
olemas ning selle aasta algul digi-
taliseeris linn ära kõik tema valdu-
ses olevad vanad fotod ja postkaar-
did. Neist tuleb nüüd vaid kümme-
kond välja valida.

Narva-Jõesuu linnavalitsuse liige 
Ivika Maidre ütles, et uued vanad 
postkaardid teenivadki nostalgia 
eesmärki. „Kui räägitakse Narva-
Jõesuust, siis kõik räägivad ju sellest 
vanast Narva-Jõesuust, mida kõik 
mäletavad, kuid enamik pole näi-
nud. See ongi kummardus vanade 
aegade ees, mida enam tagasi ei 
saa,” põhjendas Maidre vanade 
postkaartide taas kasutusele võt-
mist. Ta lisas, et Narva-Jõesuu hiil-
geajad elavad inimeste mälestustes. 
„See on Narva-Jõesuu lapsepõlv 
ning toonane must-valge aeg tun-
dubki väga ilus,” selgitas ta, miks ei 
taha linn teha turistidele uusi värvili-
si klantsfotosid. „Ja pealegi, täna-
päevaseid vaateid värvifotona saab 
ju igaüks ise klõpsida kas või mo-
biiltelefoniga. Aga neid vanu pilte ta 
nii lihtsalt kusagilt kätte ei saa,” lau-
sus Maidre. 

Linnapea Andres Noormägi üt-
les, et Narva-Jõesuu tegi oma mee-
nete valmistamisega algust mullu, 
kui valmistati linna sümboolikaga 
särke ja mütse, mida kohalike maju-
tusasutuste kaudu müüdi. „Tundus, 
et asjal on mõtet,” sõnas ta.

www.ida-virumaa.ee/
Põhjarannik

Vene kroonu rikkus sportlaskarjääri
Riigikogu Reformiera-
konna fraktsiooni kuu-
luv Jaanus Rahumägi 
peab karated suurepä-
raseks võimaluseks 
saavutada füüsilise ja 
vaimse jõu tasakaal.

Kui 1980. aastal karatega alusta-
nud Rahumägi juba kaks aas-
tat hiljem Eesti meistriks kroo-

niti, võis arvata, et sportlaskarjäär jät-
kub aina tõusvas joones. Ometi ei saa-
nud Rahumägi ennast NSVL meistri-
võistlustel proovile panna, sest vahe-
tult enne võistlusi kutsuti ta sõjaväe-
teenistusse. “Kahjuks pidin minema 
kõige paremas sportlaseeas sõjaväk-
ke,” tunnistas Rahumägi.

14. mail 1984. aastal keelati aga ka-
ratevõistlused Nõukogude Liidus soo-
tuks ära. Mees ise oleks näinud meelel-
di oma tulevikku just sportlasena. “Kui 
karated poleks võistlusspordina ära kee-
latud, tegutsenuks kindlasti edasi. Mul-
le lubati sõjaväeteenistuses kohta Riia 
spordiroodus, kuid seda lubadust ei täi-
detud ja seega teenisin hoopis Tšel-
jabinskis,” rääkis Rahumägi. 

Tegutseti keelust 
hoolimata
Peale sõjaväeteenistuse lõppu aastal 
1985 hakkas praegune Riigikogu jul-
geolekuasutuste järelevalve erikomis-
joni esimees uuesti aktiivselt karate-
ga tegelema. Loodi „Mainori” kara-
teklubi, mida Rahumägi ka juhtima 
asus. Enne Eesti taasiseseisvumist oli 
klubis ligemale 1200 harrastajat. „Klu-
bi loodi just siis, kui karate oli võist-
lusspordina keelatud. Seetõttu spor-
dikomitee meid rahaliselt ei toeta-
nud, kuid ei pannud ka kätt ette. Ena-
masti korraldasime näidismatše ja 
demonstratsioonesinemisi,” selgitas 
Rahumägi võimalusi alaga edasi te-

geleda. Aastal 1989 sai tänane julge-
olekuteemadele keskendunud polii-
tik endale Inglismaa rahvusvahelise 
karateklubi eksamil karatekade suu-
rima tunnustuse – musta vöö.

Lihtsama vastupanu tee
Praegu Rahumägi karatega enam vä-
ga aktiivselt ei tegele. „See nõuab jär-
jepidevat treenimist ja ma olen läinud 
natuke lihtsama vastupanu teed. Küll 
aga käin poksimas,” tunnistab heas 

sportlikus vormis mees. Karate oluli-
sust ta oma elus aga ei alahinda. „Isik-
suse arengu koha pealt on karate vä-
ga hea spordiala. Mina olen ilusad as-
jad oma elus saavutanud just tänu ka-
ratele,” möönab riigikogulane. 

Mehe sõnul on karate tema maa-
ilmapildi kujunemisel suurt rolli män-
ginud. „Noorte jaoks annab karate 
tugevad elufilosoofia põhitõed,” kii-
dab Rahumägi. Ta on viinud sõjaväe-
osades läbi eriüksuste koolitusi just 
võistluskunstide vallas. „Tegu oli eri-
nevate võitluskunstidega, kus kasu-
tati erinevaid tehnikaid ja tulirelvi.” 

Jaanus Rahumägi kandideeris 2006. 
aasta Riigikogu valimistel Ida-Viru-
maa ringkonnas. IETI

„Mina olen ilusad asjad 
oma elus saavutanud just 
tänu karatele.”

Jaanus Rahumägi, kes noorsportlasena olil edukas karates, on nüüdseks läbi löönud ka poliitikas.

Oleg Dolgov saab Ansipilt kodakondsuse.

Ansip proovis Ida-Virumaal õpetajaametit
Veebruaris külastas peaminis-
ter Andrus Ansip Ida-Virumaad, 
kus andis uutele Eesti kodani-
kele kätte kodanikutunnistused.

Koos rahvastikuministri Ur-
ve Paloga Ida-Virumaad väi-
sanud Ansip jagas kodani-

kutunnistusi värsketele Eesti koda-
nikele Jõhvi kontserdimajas toimu-
nud pidulikul koosolekul. Lisaks 
käis peaminister oma ringreisi raa-
mes kahes koolis, kus viis läbi õppe-
tunnid, mis osalejate sõnul möödu-
sid väga elavalt. Eesti õppekeelega 
Järve gümnaasiumis kõneles peami-
nister tunnis riigikeeles ja Jõhvi Vene 
gümnaasiumis vene keeles. 

Arutusel oli Jõhvi tulevik
Jõhvis kohtus Ansip Ida-politseipre-
fektuuri inimestega, et arutada nen-
de töötingimuste parandamist ja uue 
hoone ehitamise võimalusi. Kuna 
Jõhvis vajavad mitmed riigile oluli-
sed probleemid lahendamist, siis koh-
tus Ansip ka Jõhvi vallajuhtidega, kel-
lega arutati tulevikuplaanide reali-

seerimist. Omavalitsuse juhid tutvus-
tasid valitsusjuhile põgusalt 15 000 
elanikuga Jõhvi linna kui tähtsa maa-
konnakeskuse vajadusi ja arenguka-
vasid.  

Põhiküsimusena oli arutusel Jõh-
vi linnas kehvas seisus oleva viadukti 
ja liiklussõlme ümberehitamine. Veel 
räägiti plaanist ehitada Jõhvi linna jus-

tiitshoone ja erinevate korrakaitse-
hoonete renoveerimisest ning riigi-
ametites töötavatele inimestele nor-
maalsete töötingimuste loomisest.

Juttu aatekaaslastega
jätkus kauemaks
Õhtul kohtus peaminister Ansip ka 
kohalike erakonnakaaslastega, kelle-

ga räägiti riigi olukorrast ja arutati ko-
halikke probleeme. Kohalikele polii-
tikutele pakkusid huvi ka valitsuse ja 
koalitsiooni tegemised, mille kohta 
peaminister ka selgitusi jagas.

Reformierakonna Ida-Viru aren-
dusjuht Katrin Kuusemäe meenutab 
erakonnakaaslaste kohtumist peami-
nistriga nii: „Peaminister Andrus An-
sipi kohtumisel erakonnakaaslaste-
ga osalesid ka Valge Hobu meesteklu-
bi liikmed. Kokku oli rahvast tubli 70 
inimest.” Peaminister pidi esialgsete 
plaanide kohaselt rääkima tunni, kuid 
kuna küsimusi tuli palju ja teemad 
olid huvitavad, kestis jutuajamine 
peaaegu kolm tundi.

Hakatuseks kõneles Andrus An-
sip Ida-Virumaal veedetud päevast. 
Talle jäi meelde, et eesti ja vene õp-
pekeelega koolides olid õpilased esi-
tanud sarnaseid küsimusi. Peami-
nister rääkis ka perede toetamisest, 
ettevõtluskeskkonna arendamisest, 
sealhulgas töölepinguseaduse muu-
datustest, ja viljatusravi hüvitami-
sest ning Narva pikkadest piirijärje-
kordadest. IETI

FOTO: POSTIMEES
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Jõhvi tööstusparki 
tuleb 400 
miljoni eest 
investeeringuid
Neli aastat tagasi tegevust alustanud 
Jõhvi tööstuspargi jaoks algas täna-
vu arendustegevuste teine etapp, 
järgmise 3-4 aasta jooksul on pargi 
arendamiseks kavandatud 400 mil-
joni krooni eest investeeringuid.

„Jõhvi tööstuspargi arengu võib 
tinglikult jagada kahte etappi. Esi-
meses etapis 2005-2007 võtsime 
kasutusele olemasoleva tootmis-
kompleksi ja teises etapis on plaa-
nis rakendada vabad tootmismaad. 
Selleks oleme krundid välja mõõt-
nud ja neist eraldi kinnistud moo-
dustanud,” ütles tööstuspargi juha-
tuse liige Teet Kuusmik.

Jõhvi tööstuspargi suuruseks on 
25 hektarit ja sellest on umbes vee-
rand rakendatud. Uusi ettevõtteid 
ootavad tööstuspargis 25 kinnistut.

Kuusmiku sõnul on tänase seisu-
ga kokkulepped sõlmitud kolme et-
tevõttega, kellel plaanis uute üksus-
te rajamine sel aastal. Lisaks neile 
oodatakse tööstuspargi territooriu-
mile ka Ida-Virumaa kutseharidus-
keskuse tulekut, mis tähendab ca 
240 miljonit krooni maksva prakti-
kabaasi ehitamist.

„Selle aasta peamiseks ülesan-
deks on lõpule viia uue juurdepää-
suteega seotud ettevalmistavad te-
gevused. Teema on oluline, sest li-
saks Jõhvi tööstuspargile asuvad 
siinses piirkonnas väga paljud toot-
mise ja laomajandusega tegelevad 
ettevõtted,” selgitas Kuusmik.

www.kalev.ee

Jõhvis müüakse 
100 miljoni eest 
kaubanduspindu 
Jõhvis lähevad müüki Narva maan-
teel asuvad kaks kaubanduskes-
kust, mille suurimad rentnikud on 
Bauhof, Living ja Pakendikeskus. 
Tehingu maksumus ületab 100 mil-
jonit krooni.

„Viimased suured tehingud näita-
vad, et Jõhvi kinnisvaraturu vastu on 
usaldusväärsus tõusnud ka rahvus-
vahelisel turul. Käimasolev tehing 
on loomulik jätk 2007. aastal müü-
dud Jõhvi kesklinna kaubamajade 
müügile,” ütles Investment Agency 
OÜ juhatuse liige Illar Kaasik.

Kaasiku sõnul konsulteeris nende 
ettevõte ka eelmisel aastal Jõhvi 
kesklinnas asuvate kaubamajade 
Jewe, Tsentraal ja Jõhvi Mööblimaja 
müüki. Tookordse tehingu kogu-
maksumus oli umbes 400 miljonit 
krooni ja ostjaks AS AVEC Asset 
Management.

www.kalev.ee

Direktor Aivar Saarela hinnangul läheb Avinurme keskkoolil hästi.

Saka mõisa tegevjuht Terje Bürkland usub Ida-Virumaa turismipotentsiaali.

Aivar Saarela – hingelt avinurmik
Avinurme vallavoliko-
gu aseesimees Aivar 
Saarela räägib interv-
juus Eesti Teatajale, et 
Virumaal on viimastel 
aastatel piirkonna 
arengu heaks palju 
ära tehtud.
Milline on Teie suhe Avinurmega?
Sündinud olen küll Setomaal Värskas, 
aga Avinurmes on möödunud ena-
mik mu lapsepõlvest ja siin on käidud 
kooliteed. Ka töökohad pärast kõrg-
kooli on olnud Avinurmes või siin piir-
konnas. Arvan, et võin end pidada avi-
nurmikuks ja virumaalaseks. 

Tegelikult oli mul juba kõrgkooli 
minnes kusagil sisimas mõte, et tu-
len Avinurme tagasi. Omal ajal oli mul 
kindel plaan minna edasi õppima mi-
dagi raadiotehnika või elektroonika-
ga seotut, aga keskkooli lõpuklassis 
see plaan muutus tänu tollasele di-
rektorile ja klassijuhatajale. 

Suhe Avinurmega on mul otsene: 
enamiku senisest elust olen elanud 
siin ja minu pere elab siin. Tahan an-
da oma panuse selle kandi ja piirkon-
na inimeste heaks. 

Kuidas Te jõuate tiheda graafiku 
kõrvalt veel pereelu nautida?
Graafik on tõesti kohati tihe, võib öel-
da, et isegi väga tihe. Mitmesugused 

koosolekud, näiteks vallavolikogu is-
tung, erakonna koosolekud toimuvad 
tavaliselt ikka pärast tööd. Nii mõned-
ki õhtud kaovad koosolekutel vaidlus-
te ja aruteludega ja koju jõuad alles hil-
ja õhtul. Siis on tore, kui pere sind toe-
tab ja mõistab. Siiski tuleb kusagilt piir 
tõmmata ja pere jaoks aeg maha võt-
ta. Ei tohi unustada, et pere ja läheda-
sed inimesed on siiski kõige tähtsa-
mad ja neid tuleb hoida ning toetada 
nagu seda teevad nemad. 

Millist arengut näete Virumaal?
Areng Virumaal paistab silma eriti vii-
masel ajal ja seda võib märgata nii 
maakonna keskustes kui ka piirkon-
dades. Minul on heameel näha, et 
paljud koolid on remonditud või re-
noveeritud. Rohkem on kodanikujul-
gust, vaatamata kõikvõimalikele te-
guritele julgeme kitsaskohad välja 
tuua ja julgeme vastutada tehtu eest. 
Et midagi ära teha, peab silme ees 
olema selge siht ja usk. 

Kuidas läheb Teie juhitud 
Avinurme keskkoolil?
Koolil läheb päris hästi. Meie töökesk-
kond ning töö- ja õpitingimused on 
tundmatuseni paranenud. Pärast re-
noveerimise esimest etappi on kool 
saanud hoopis uue hingamise. Veel 
aasta tagasi kerkis kooliuksest sisse 
astudes klimp kurku, kõik oli kulu-
nud ja amortiseerunud. 

Õppehoone olukord on tundma-
tuseni muutunud. Meil on nagu täies-
ti uus maja. Uus on ka ruumide sisus-
tus. Selle eest on meie piirkonna rah-
vas väga tänulik Reformierakonnale.

Aga tegelikult on veel väga palju 
ära teha. Poole maja pealt jookseb piir, 
kus on võimalik 30 aastat tagasi astu-
da. Renoveerimise teine etapp lükkus 
kahjuks edasi, sest seekord olid maa-
konnas struktuurfondi raha jagami-
sel teised prioriteedid. Suvel peame 
kõigele vaatamata remontima mõned 
ruumid, millest tähtsaimad on pois-
te tööõpetuse ruumid. IETI

Lõpetanud 1985. aastal Tallinna  
Pedagoogilise Instituudi üldteh-
niliste distsipliinide ja tööõpetu-
se õpetaja erialal
1984. aastast töötanud peda- 
googina ja ettevõtjana 
Osalenud paljudel täiendkooli- 
tustel

Aivar Saarela

Saka mõisa mainiti esmakordselt  
1629. aastal
Hotellikompleks asub 12 hektaril 
Saka hotellimaja mahutab 65 ja  
kämpingumaja 14 inimest

Tasub teada!

Ida-Virumaa areneb turismimagnetiks
Ida-Virumaa on muutunud 
viimastel aastatel atraktiivseks 
turismipiirkonnaks ja köidab 
paljusid eestlasi oma looduslike 
eripäradega, räägib Ida- Viru-
maa ühe populaarseima turis-
miasutuse, Saka Cliff Hotel & 
SPA tegevjuht Terje Bürkland.

Kui veel kümmekond aastat 
tagasi oli Ida-Virumaa 
turistide jaoks ekst-

reemne ja mitte eelista-
tuim peatuspaik, siis 
nüüd on piirkond pak-
kumas suurepäraseid 
puhkamisvõimalusi, 
meelitades kohale hul-
galiselt huvilisi. 

„Ida-Virumaa on lõpuks 
valmis saanud. See oleks mi-
nu sõnum inimestele,” julgustab 
Bürkland inimesi puhkuseks just Ida-
Eestit valima. Paistab, et ka inimesed 
on oma eelarvamused kaevandus- ja 
tööstuspiirkondade poolest tuntud 
Ida-Virumaa suhtes maha matnud. 
“Siseturistide arv on tõusnud ja ini-
mesed ei pelga kontraste – kõrvuti on 
tööstusmaastik ja ilusad vaatamis-
väärsed kohad,” rääkis Bürkland.

Väärikas maja
Lähiaegadel alustatakse 17. sajandil 
valminud Saka mõisa renoveerimise-
ga – vana väärikas maja saab peagi 
uue hingamise. Hotellikompleks on-
gi rajatud ajaloolisesse mõisaparki, 

kus hotellihoonele on lisaväärtust 
andmas karavaniparkla, lõkkeplatsi-
ga telkimisväljak, kämpingumaja, Me-
retorn, laululava ja tähistatud matka-
rada. Laste aega sisustavad mängu-
väljak, külakiik ja jalgpalliplats.

Aktiivset tegevust pakuvad tenni-
seväljakud, rannavolleplats ja vibu-
laskmiskoridor. Laenutada saab jalg-
rattaid ja kõnnikeppe. Väga populaar-
sed on foto- ja vibujaht. Võimalus on 
seminare pidada Meretornis, otse 
klindiastangu serval.

Saka Cliff Hotell asub otse Põhja-
Eesti pankranniku serval, kus Balti 
klint saavutab oma suurima kõrgu-
se, 55 meetrit üle merepinna.  Bürk-

landi sõnul ei heiduta inimesi ka tu-
hamägede ja kaevanduste asumine 
vaid mõne kilomeetri kaugusel. „Vas-
tupidi. Inimesed on väga huvitatud 
kaevandusmuuseumi külastamisest 
ja endistes karjäärides džiibisafaril 
osalemisest,” märkis Bürkland.

Kiitvad hinnangud
Kuigi eestlase suust saab kiitvaid sõ-
nu harva kuulda, on Saka mõis üldi-
selt saanud hea hinnangu osaliseks. 
Peale hea teenuse toob Saka turismi-
kompleksile külastajate head tagasi-
sidet ka mõisakass Santsu, kes on puh-
kajate üldiseks lemmikuks saanud. 
„Külalisteraamatus on sissekanded 

üldiselt kiitvad ja inimesed on jäänud 
väga rahule nii Saka mõisa kui ka ümb-
ruskaudse piirkonna looduse ja turis-
miobjektidega,” on Bürkland rõõmus, 
nähes Ida-Virumaa turismi arengu 
positiivseid tendentse ka tulevikku 
vaadates. „Ja kõige parem uudis – me 
areneme ju kogu aeg edasi.” IETI

Jõhvis ehitatakse uusi 
kaubanduspindu.

FOTO: REIN AIDMA
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Rakvere ordulinnus, mille ajalugu 
ulatub 13. sajandisse, on avatud 
külastajatele aastaringselt ja pa-

kub inimestele palju huvitavat.
12. sajandi Tarvanpea muinaseesti 

puitlinnuse kohale ehitati 13. sajandi 
esimesel poolel kivilinnus, mis on seni-
maani Rakveres turistidele vaatamis-
väärsusena avatud. Sajandite jooksul 
muutunud riigikord ja valitsejad on kõik 
jätnud oma jälje linnuse mitmekesise-
maks muutmisel ja seda oma nägemu-
se järgi ümber ehitanud.

Sihtasutuse Virumaa Muuseumid 
juhi Ants Leemetsa sõnul pakutakse 
inimestele näha, kuidas tegelikult va-
nasti elu linnustes käis. „Me üritame 

pakkuda külastajatele elamust läbi te-
gevuse,” selgitab Leemets. Linnuse eri-
päraks on eelkõige see, et midagi toi-
mub linnuses kogu aeg ja seega on ini-
mestel tegevust küllaga. Linnuse suu-
rusest annab märku ka fakt, et kõrgei-
mas tornis lehviv lipp on kõrgemal kui 
Pika Hermanni tornis heisatav sini-
must-valge. IETI

MEELELAHUTUS

Eesti Teataja
Eesti Reformierakond

Tõnismägi 9, 10119 Tallinn
Tel 680 80 80, teataja@reform.ee

Mida arvad Sina?
Virumaalastele lugemiseks mõeldud Eesti Teataja on huvitatud oma lugejate arvamusest.
Kui Teil on mõtteid, millest ajaleht võiks kirjutada, siis täitke, lõigake lehest välja ja postita-
ge allolev kupong. Marki lisama ei pea. Vastajate vahel loositakse välja televiisor.
Mõtteid ja arvamusi võib saata ka e-kirjaga teataja@reform.ee.
Eelmises lehes avaldatud tagasiside ankeetide saatjatest võitis auhinna Inga Mäemets.

Reformierakond

tasub postikulu

MAKSTUD VASTUS
EESTI

Hea Virumaa inimene!
Anna meile teada kolmest oma kodukohta 
puudutavast teemast, millest võiksime kirjutada:

      1. 
     
     
      2. 
     
     
      3. 
     
     

Minu nimi    Vanus 

Aadress     

Telefon     

E-kiri     
REFORMIERAKOND

Tõnismägi 9
10119 TALLINN

Rakvere linnuses elab keskaeg

Rakvere linnus pakub huvilistele mitmesugust tegevust.

Luba nr. 1591

Oma andmeid edastades olen tulevikus nõus saama Eesti Reformierakonda ja selle poliitikuid 
puudutavat infot või reklaami, mille edastajatel või töötlejatel luban kasutada oma andmeid ni-
metatud eesmärgil tingimusel, et andmeid ei kasutata muuks kui Eesti Reformierakonna ja selle 
poliitikutega seonduva informatsiooni või reklaami edastamiseks.

Veebruari peaauhinna
võitis Virve Galkina

Oma andmeid edastades nõustun tulevikus saama 
Eesti Reformierakonda ja selle poliitikuid puudutavat 

infot või reklaami, mille edastajatel või töötlejatel 
luban kasutada oma andmeid nimetatud eesmärgil 
tingimusel, et andmeid ei kasutata muuks kui Eesti 
Reformierakonna ja selle poliitikutega seonduva 

informatsiooni või reklaami edastamiseks.

Saada vastus märksõnaga 
“lahendus” 10. aprilliks 

aadressile Tõnismägi 9, 10119 
Tallinn või e-posti teel 

teataja@reform.ee 
ning osale lauaarvuti loosimisel.

Ristsõna lahendus
 
 
Ees- ja perekonnanimi
 
 
Postiaadress või e-post
 
  
 
Telefon 


